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  Introduction
  Khejri (खेजडी) or Prosopis cineraria is a small to medium size tree, found mainly in the Thar Desert of Rajasthan. Khejri is the golden tree of Indian deserts, plays a vital role in preserving the ecosystem of arid and semi-arid areas. It is the  symbol of socio-economic development of the arid regions. Since all the parts of the tree are useful, it is called kalp taru. It is also known as the ‘king of desert’, and the ‘wonder tree’. Khejri is a tree which is worshipped by a large number  of people such as Bishnoi a great environmentalist community  in Rajasthan. The importance of the medicinal value of Khejari  tree has been highlighted in ancient Ayurveda literature. 
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     Khejri or Prosopis cineraria                                                      
   Khejari is frost-resistant,  drought resistance and withstand in wild temperature extremes, ranging from 104-114 degrees Fahrenheit in the summer to less than 50 degrees Fahrenheit in the winter. It requires minimum rainfall. Khejari is the preferred plant species for livestock grazing in the area, and it provides shelter to the grazing animals, people, birds  with its shade. 
	
	  


	  Common Name
   Khhejri ( खेजडी)>
 Botanical name: Prosopis cineraria (L.) Druce      
 Latin name:  Prosopis cineraria             
 English name : Prosopis cineraria         
 Sanskrit:  khejri         
 Hindi & Rajasthani:   khejri, jant/janti                       
 United Arab Emirates:   Ghaf                
 Punjabi:  jand                
 Sind:    kandi           
 Gujarat: sami, sumri 
   Khejri Plant
   The tree is evergreen or nearly so. It produces new flush leaves before summer. The flowers are small in size and yellow or creamy white in colour, appear from March to May after the new flush of leaves. The pods are formed soon thereafter and grow rapidly in size attaining full size in about two months time.
  It is one of the indigenous trees of  the Western Rajasthan, plains of the Punjab  and Gujarat. It is a common tree in Bundelkhand, near Delhi and Agra. It is also found in the dry parts of Central and Southern India,  in parts of Maharashtra, Andhra Pradesh, and Karnataka south of Godavari ( गोदावरी) River. It also extends to West Pakistan, Afghanistan and Iran. 
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    Plantation and Cultivation
  Climate:  The tree prefers a dry climate and the most important areas of its distribution are characterized by extremes in temperature. In Punjab it occurs throughout the alluvial plains (rainfall 10-25cms). The tree is a light demander and the older plants are drought resistant. The tree is able to withstand the hottest winds and the driest season, and remains alive when other plants would succumb. 
  Soil:  The tree grows on a variety of soils. It is seen at its best on alluvial soils consisting of various mixtures of sand and clay. It is common on moderately saline soils, it quickly dries out where the soil is very saline. 
  Propagation:  Natural regeneration through seed is confined to moist places, nut in dry situations the tree regenerates itself by root suckers. The seeds need scarification and soaking in water before sowing. Germination percentage is about 65.  
  About one year old nursery plants are planted in the field. Artificial regeneration through direct sowing on lands either subject to occasional floods or under irrigation has been found to be quite successful. The trees can also be successfully raised by sowing in conjunction with field crops in irrigated lands. On an average, the yield of green forage from a full grown tree is expected to be about 60 kg with complete lopping having only the central leading shoot, 30 kg when the lower two third crown is lopped and 20 kg when the lower one third crown is lopped. 
  The root system of ''Prosopis cineraria'' is long and well developed. Growth above the ground is slow but below the ground the roots penetrate deeper and deeper for the sub soil water. Very deep roots help in securing firm footing and in obtaining moisture supplies from deep soil layers. Taproot penetration up to 35 m depth has been reported.   
	
	  


	   Agricultural uses of Khejri
  Khejari’s diversity make it a valuable “companion” to agricultural crops. Khejari is a nitrogen fixer, which means it improves soil quality by making nitroen in the soil more available to other plants. Its leaves further improve the soil by adding organic matter. With a taproot that can extend more than 100 feet deep and an extensive root mass , khejari helps stabilize the sandy desert soil and shifting sand dunes. It can serve as a windbreak, protecting farms from strong desert winds, and its wood is excellent for firewood and charcoal. Khejari is a symbol of sustainable socio-economic development the arid Indian deserts.
     Environmental conservation
  Khejari has a very deep tap root system and hence it does not generally complete with the associated crops. The improved physical soil conditions compared with higher availability of nutrients under the Khejri canopy explain the better growth of the crops associated with it. Due to  its extensive root system it stabilizes shifting sand dunes and is also useful as windbreak shelterbelt and in afforestation of dry areas. It fixes atmospheric nitrogen through microbial activities. It adds organic matter through leaf litter decomposition thus rejuvenating poor soils. Since in arid regions, this is the only tree species, it provides much needed shade and shelter to the farmers working in the fields as well as to the cattle and wildlife during the summer months. Pods of Khejari are eaten by cattle, sheep, horses, mules, donkeys, goats, camel and other wildlife in desert especially black buck and chinkara in western Rajasthan have survived by eating pods and leaves of this tree.
  Other uses of Khejri
  Khejari is most important top feed species providing nutritious and highly palatable green as well as dry fodder, which is readily eaten by camels, cattle, sheep and goats, constituting a major feed requirement of desert livestock. The leaves are of high nutritive value, locally it is called ''Loong''. Feeding of the leaves during winter when no other green fodder is generally available in rain-fed areas is thus profitable. The pods are a sweetish pulp and are also used as fodder for livestock.
  Khejari Pods are locally called ''sangar'' or ''sangri''. The dried pods locally called ''Kho-Kha'' are eaten. Dried pods also form rich animal feed, which is liked by all livestock. Green pods also form rich animal feed, which is liked by drying the young boiled pods. They are also used as famine food and known even to prehistoric man. Even the bark, having an astringent bitter taste, was reportedly eaten during the severe famine of 1899 and 1939. Pod yield is nearly 14,000 kg/km² with a variation of 10.7% in dry locations. 
 Khejari Gum : Khejari produces a brown shining gum just like Arbic Gum which is obtained during the months of April to June.
 Khejari wood is reported to contain high calorific value and provide high quality fuel wood. The lopped branches are good as fencing material. 
  Medicinal Properties
  Khejari  flower is pounded, mixed with sugar and used during pregnancy as safeguard against miscarriage. Water-soluble extract of the residue from methanol extract of the stem bark exhibits anti-inflammatory properties.
  Khejari  plant produces gum, which is obtained during May and June. The bark of the tree is dry, acrid, bitter with a sharp taste; cooling anathematic; tonic, cures leprosy, dysentery, bronchitis, asthma, leucoderma, piles and tremors of the muscles. The smoke of the leaves is good for eye troubles.  The pod is considered  astringent in Punjab. The bark is used as a remedy for rheumatism, in cough colds, Asthma. The plant is recommended for the treatment of snakebite. The bark is prescribed for scorpion sting. 
   The bark of the tree provides immediate relief to a person bitten by snake or scorpion. Its leaves and fruits are used in preparing medicines for curing nervous disorders. The medicines prepared from its bark are also used for treating diarrhoea, dysentery, piles, worm infestations and other skin problems. The bark is also used to cure leprosy, bronchitis, asthma, tumour of muscles and to improve concentration. The gum of the tree is nutritive and good in taste and is used by pregnant woman at the time of delivery.  
  Worship of Khejri 
  During Vedic times, khejri wood was used to kindle the sacred fire for performing a yajana. In Hindu epics, the Ramayana and the Mahabharata, mention the usefulness and significance of this tree. It is said that Lord Ram (श्री राम)worshipped khejri tree, which represents the goddess of power, before he led his army to kill Ravana. The worshipping of this tree is referred to as samipuja. Pandavas also worshipped this tree and hid their weapons in it during their Agyatavasa. Mainly men and married women worship Khejari (jand ) tree, in an elaborate way. 
  Gogaji is popular as a snake-god and almost every village in Rajasthan has a Than (sacred place) under a Khejari (खेजडी) tree dedicated to him.  Gogaji  is also venerated as a saint and even as 'snake-god'. A saying about Gogaji -गांव-गांव खेजडी न्ह गांव-गांव गोगो
   The Bishnois, a community in Rajasthan [राजस्थान], would not cut Khejari trees even from their agricultural fields. Among the 29 principles propounded by the founder of the sect prophet, Lord Jhambheshwar, cutting and lopping of green trees is strictly prohibited. The Government of India has recently instituted the 'Amria Devi  Bishnoi National Award for Wildlife Conservation' in the memory of Amrita Devi Bishnoi, who in 1731 sacrificed her life along with 363 other members for the protection of khejri trees in Khejarali village near Jodhpur in Rajasthan (Bishnoi a great environmentalist community)   
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   Stamp on Kejari. Stamp Issue Date : 05/06/1988 on World Environment Day, by the Department of Posts. 
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      Sangari (Khejri Fruots)


	   Khejri fruits and Food value
  Khejari fruits or  Pods are locally called sangar or sangri. The dried pods locally called Kho-Kha are eaten. Dried pods also form rich animal feed, which is liked by all livestock. Green pods also form rich animal feed, which is liked by drying the young boiled pods. The dried green sangri is used as a delicious dried vegetable which is very costly (Nearly Rs.400 per kg in market). Many Rajasthani families use the green and unripe pods (sangri) in preparation of curries and pickles. 
  Economy
  Khejari tree has played a significant role in the rural economy in the northwest arid region of Indian sub-continent. It is  the only indigenous tree species, which has withstood well the rigorous and exacting conditions of the Rajasthan desert. This tree is a legume and it improves soil fertility. It is an important constituent of the vegetation system. It is well adapted to the arid conditions and stands well to the adverse vagaries of climate and browsing by animals. Camels and goats readily browse it. In areas open to goat browsing, the young plants assume cauliflower shaped bushy appearance. Khejri tree used for fodder and fuelwood in villages and provides wood of construction class. It is used for house-building, chiefly as rafters, posts scantlings, doors and windows, agricultural implements and shafts, spokes, fellows and yoke of carts. It can also be used for small turning work and tool-handles. is most important top feed species providing nutritious and highly palatable green as well as dry fodder, which is readily eaten by camels, cattle, sheep and goats, constituting a major feed requirement of desert livestock. Locally it is called Loong.  
  New Research
  A team of National Research Institute of Bagwani in Bikaner recently developed a new technology for the growth of Kejari in a very short period. The team of agriculture scientist working on this project since 2005. Generally a khejari tree takes 10-12 years to give friuts (Sangari). Now by the new technology a Kejari can be fully developed in 3 years up to 5 feet and will provide fruits and feeder for animals.    
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  Présentation
   Khejri (खेजडी) ou Prosopis cineraria est un arbre de petite à moyenne taille, trouve principalement dans le désert de Thar au Rajasthan . Khejri est l'arbre d'or des déserts indiens, joue un rôle vital dans la préservation de l'écosystème des zones arides et semi-arides. Il est le symbole de développement socio-économique des régions arides. Comme toutes les parties de l'arbre sont utiles, il est appelé Kalp taru. Il est également connu comme le «roi du désert», et «l'arbre miracle». Khejri est un arbre qui est vénéré par un grand nombre de personnes comme une communauté Bishnoi grand environnementaliste  dans le Rajasthan. L'importance de la valeur médicinale de l'arbre Khejari a été soulignée dans la littérature ancienne Ayurveda.  
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     Khejri ou Prosopis cineraria                                                       
   Khejari est résistant au gel, résistance à la sécheresse et de résister à des températures extrêmes sauvages, allant de 104-114 degrés Fahrenheit pendant l'été à moins de 50 degrés Fahrenheit en hiver. Il nécessite des précipitations minimales. Khejari est des espèces de plantes préférées pour le pâturage du bétail dans la région, et il offre un abri aux animaux de pâturage, les gens, les oiseaux de son ombre. 
	
	  


	  Nom commun
    Khhejri (  खेजडी)> 
 Nom botanique: Prosopis cineraria (L.) Druce       
 Nom latin: Prosopis cineraria              
 Nom anglais: Prosopis cineraria          
 sanscrit: khejri          
 Hindi et du Rajasthan: khejri, Jant / Janti                        
 Emirats Arabes Unis: Ghaf                 
 punjabi: JAND                 
 Sind: Kandi            
 Gujarat: sami, sumri  
   Khejri végétaux
    L'arbre est à feuilles persistantes ou presque. Elle produit de nouvelles feuilles à chasse d'eau avant l'été. Les fleurs sont de petite taille et blanc jaune ou de couleur crème, apparaissent de Mars à Mai après la nouvelle vague de feuilles. Les gousses sont formées peu après et se développent rapidement en taille atteindre en pleine taille dans environ deux mois. 
  Il est l'un des arbres indigènes du Rajasthan occidental, plaines du Pendjab et du Gujarat. C'est un arbre commun dans Bundelkhand, près de Delhi et Agra. On le trouve aussi dans les parties sèches d'Europe centrale et sud de l'Inde, dans certaines parties du Maharashtra, l'Andhra Pradesh, Karnataka et au sud de Godavari (गोदावरी) de la rivière. Il s'étend également à l'ouest du Pakistan, l'Afghanistan et l'Iran.  
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    plantation et la culture 
  Climat:   L'arbre préfère un climat sec et les domaines les plus importants de sa distribution sont caractérisés par des températures extrêmes. Au Pendjab, il se produit tout au long des plaines alluviales (précipitations de 10 25 cm).L'arbre est un demandeur de lumière et les plantes plus âgées sont résistantes à la sécheresse. L'arbre est capable de résister à des vents les plus chaudes et plus sèches de la saison, et reste en vie quand d'autres plantes succomber.  sol:  L'arbre pousse sur une variété de sols. Il est vu à son meilleur sur les sols alluviaux constitués de divers mélanges de sable et d'argile. Il est courant sur ​​les sols modérément salins, il se dessèche rapidement, où le sol est très salée.  Propagation:   La régénération naturelle par les semences est limitée à des endroits humides, noix dans des situations de sécheresse, l'arbre se régénère par drageons. Les graines ont besoin de scarification et trempage dans l'eau avant le semis. Le pourcentage de germination est d'environ 65.     Environ un an plantes de pépinière sont plantés de vieux dans le domaine. La régénération artificielle par le biais du semis direct sur ​​les terres soit soumis à des inondations occasionnelles ou sous irrigation a été jugée très réussie. Les arbres peuvent aussi être élevés avec succès par semis en collaboration avec les grandes cultures dans les terres irriguées. En moyenne, le rendement du fourrage vert d'un arbre à maturité devrait être d'environ 60 kg avec élagage complet ayant seulement la tige centrale de premier plan, 30 kg lorsqu'ils sont les deux inférieurs troisième couronne est ébranché et 20 kg quand la troisième couronne inférieure est ébranché.    Le système racinaire de la'' Prosopis cineraria'' est long et bien développé. La croissance au-dessus du sol est lente mais inférieure à la terre les racines pénètrent plus profondément pour l'eau du sol sous-marin. Les racines très profondes aident à obtenir un pied ferme et à s'approvisionner en eau à partir des couches profondes du sol. Pénétration Taproot jusqu'à 35 m de profondeur a été rapporté.  
 
  

 
	
	  


	   Utilisations agricoles de Khejri
   la diversité Khejari en font un précieux «compagnon» de cultures agricoles. Khejari est un fixateur d'azote, ce qui signifie qu'il améliore la qualité du sol en faisant nitroen dans le sol plus disponible pour d'autres plantes. Ses feuilles d'améliorer encore le sol en ajoutant de la matière organique. Avec une racine pivotante qui peut s'étendre sur plus de 100 pieds de profondeur et une masse racinaire étendu, khejari aide à stabiliser le sol du désert de sable et les dunes de sable. Il peut servir de brise-vent, protéger les fermes de vents du désert fortes, et son bois est excellent pour le bois de chauffage et charbon de bois. Khejari est un symbole d'un développement socio-économique des déserts arides indiennes. 
     conservation de l'environnement
   Khejari dispose d'un système du robinet très profonde racine, et donc ce n'est pas généralement complète avec les cultures associées. L'amélioration des conditions physiques du sol par rapport à une plus grande disponibilité des éléments nutritifs sous la verrière Khejri expliquer la meilleure croissance des cultures qui y sont associés. Grâce à son système racinaire étendu il se stabilise dunes de sable et est également utile comme brise-vent brise-vent et le boisement des zones arides. Il fixe l'azote atmosphérique grâce à des activités microbiennes. Il ajoute de la matière organique par décomposition de la litière des feuilles ainsi rajeunir les sols pauvres. Etant donné que dans les régions arides, ce sont les espèces d'arbres seulement, il fournit beaucoup d'ombre et un abri nécessaire aux agriculteurs qui travaillent dans les champs ainsi que pour le bétail et la faune pendant les mois d'été. Les gousses de Khejari sont mangés par le bétail, moutons, chevaux, mulets, ânes, chèvres, chameaux et autres animaux sauvages dans le désert en particulier daim noir et chinkara dans l'ouest du Rajasthan ont survécu en mangeant des gousses et les feuilles de cet arbre. 
  D'autres utilisations de Khejri
   Khejari est le plus importantes espèces d'alimentation supérieurs offrant vert nutritif et très agréable au goût ainsi que du fourrage sec, qui est facilement mangés par les chameaux, bovins, ovins et caprins, constituant une exigence majeure d'alimentation du bétail dans le désert. Les feuilles sont de haute valeur nutritive, localement, il est appelé'''' Loong. Nourrir des feuilles pendant l'hiver quand aucune autre fourrage vert est généralement disponible dans les zones pluviales est donc rentable. Les gousses sont une pulpe sucrée et sont également utilisés comme fourrage pour le bétail. Pods Khejari sont appelés localement sangar'''' ou'''' Sangri. Les gousses séchées localement appelé'' Kho-Kha'' sont mangés. Gousses séchées font également l'alimentation animale riche, qui est aimé par tout le bétail.Les gousses vertes font également l'alimentation animale riche, qui est aimé par le séchage des gousses jeunes durs.Ils sont également utilisés comme aliment de famine et connu même à l'homme préhistorique. Même l'écorce, ayant une saveur astringente amère, aurait été mangé pendant la grande famine de 1899 et 1939. Rendement Pod est près de 14.000 kg / km ² avec une variation de 10,7% dans des endroits secs.  Khejari Gum: . Khejari produit une gomme brune brillante, tout comme la gomme Arbic qui est obtenu au cours des mois d'Avril to Juin Khejari bois est signalé pour contenir à haut pouvoir calorifique valeur et de fournir du bois à haute qualité des carburants. Les branches élaguées sont bonnes en tant que matériau d'escrime.  
  
 
 
  propriétés médicinales
   Khejari fleur est pilé, mélangé avec du sucre et utilisé pendant la grossesse que se prémunir contre une fausse couche. Soluble dans l'eau extrait du résidu de l'extrait de méthanol de l'écorce de la tige présente des propriétés anti-inflammatoires. 
  usine Khejari produit de la gomme, qui est obtenu en mai et Juin. L'écorce de l'arbre est sec, âcre, amer avec un goût piquant; refroidissement anathematic; tonique, guérit la lèpre, la dysenterie, la bronchite, l'asthme, leucoderme, des pieux et des tremblements des muscles. La fumée des feuilles est bon pour les troubles oculaires. La nacelle est considéré comme astringent dans le Pendjab. L'écorce est utilisée comme un remède pour les rhumatismes, en cas de rhume toux, l'asthme . L'usine est recommandé pour le traitement des morsures de serpent. L'écorce est prescrit pour piqûre de scorpion.  
   L'écorce de l'arbre procure un soulagement immédiat à une personne mordue par le serpent ou le scorpion. Ses feuilles et ses fruits sont utilisés dans la préparation de médicaments pour soigner les désordres nerveux. Les médicaments préparés à partir de son écorce sont également utilisés pour traiter la diarrhée, la dysenterie, les hémorroïdes, verminoses et autres problèmes de peau. L'écorce est aussi utilisée pour guérir la lèpre, la bronchite, l'asthme, les tumeurs des muscles et à améliorer la concentration. La gomme de l'arbre est nutritive et bon goût et est utilisé par la femme enceinte au moment de la livraison.   
  culte de Khejri 
   Pendant les temps védiques, khejri bois a été utilisé pour allumer le feu sacré pour effectuer une yajana. En épopées hindoues, le Ramayana et le Mahabharata, la mention de l'utilité et l'importance de cet arbre. Il est dit queseigneur Ram (श्री राम) adoraient khejri arbre, ce qui représente la déesse de la puissance, avant qu'il ne conduisit son armée à tuer Ravana. Le culte de cet arbre est considéré comme samipuja. Pandavas aussi adoré cet arbre et se cacha leurs armes dans ce cours de leur Agyatavasa. Principalement des hommes et des femmes mariés culte Khejari (JAND) d'arbres, d'une manière élaborée.  Gogaji est populaire comme un dieu-serpent et presque tous les villages du Rajasthan a une (lieu sacré) qu'en vertu d'une Khejari (खेजडी) arbre qui lui est dédiée. Gogaji est également vénéré comme un saint et même comme «dieu-serpent». Un dicton à propos Gogaji - गांव - गांव खेजडी न्ह गांव - गांव गोगो    Le Bishnoïs, une communauté dans le Rajasthan [राजस्थान] , ne serait pas couper les arbres Khejari même de leurs champs agricoles. Parmi les 29 principes développés par le fondateur de la secte, le prophète, le Seigneur Jhambheshwar, la coupe et élagage d'arbres verts est strictement interdite. Le gouvernement de l'Inde a récemment institué le «Amria Devi Bishnoi Prix national pour la conservation de la faune» dans la mémoire de Amrita Devi Bishnoi, qui en 1731 a sacrifié sa vie avec 363 membres d'autres pour la protection des arbres dans le village de khejri Khejarali près de Jodhpur au Rajasthan ( Bishnoi une communauté écologiste grande) 
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   Timbre sur Kejari. Timbre Date d'émission: 06/05/1988 lors de la Journée mondiale de l'environnement, par le ministère des Postes.  
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    Khejari feuilles est le sommet 
    d'alimentation des chameaux
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      Sangari (Khejri Fruots)


	   Fruits Khejri et de l'Alimentation de valeur
   des fruits Khejari ou les gousses sont appelés localement sangar ou Sangri. Les gousses séchées appelées localement Kho-Kha sont mangés. Gousses séchées font également l'alimentation animale riche, qui est aimé par tout le bétail. Les gousses vertes font également l'alimentation animale riche, qui est aimé par le séchage des gousses jeunes durs. Le vert séché Sangri est utilisé comme un légume délicieux séchée qui est très coûteux (près de Rs.400 kg par sur le marché). De nombreuses familles du Rajasthan utiliser les gousses vertes et immatures (Sangri) en préparation de currys et les marinades.  
  Economie
   Khejari arbre a joué un rôle important dans l'économie rurale dans la région nord-ouest aride de sous-continent indien. Ce sont les seules espèces d'arbres indigènes, qui a résisté à bien des conditions rigoureuses et exigeantes du désert du Rajasthan. Cet arbre est une légumineuse et il améliore la fertilité des sols. Il est un constituant important du système de la végétation. Il est bien adapté aux conditions arides et se situe bien aux aléas néfastes des changements climatiques et la navigation par les animaux. Les chameaux et les chèvres facilement le consulter.Dans les zones ouvertes à la navigation de chèvre, les jeunes plants de chou-fleur assumer l'apparence en forme buissonnante. Khejri arbre utilisé pour le fourrage et du bois de feu dans les villages et fournit du bois de construction de la classe. Il est utilisé pour la construction de logements, principalement en chevrons, voliges poteaux, des portes et des fenêtres, des outils agricoles et des arbres, des rayons, les boursiers et le joug des chariots. Il peut également être utilisé pour des travaux tournant petites et manches d'outils. est la plus importantes espèces d'alimentation haut fournissant vert nutritif et très agréable au goût ainsi que du fourrage sec, qui est facilement mangés par les chameaux, bovins, ovins et caprins, constituant une exigence majeure d'alimentation du bétail désert. Localement il est appelé Loong.   
  nouvelle recherche
  Une équipe de Institut national de recherche Bagwani à Bikaner récemment mis au point une nouvelle technologie pour la croissance de Kejari dans un délai très court. L'équipe de scientifiques l'agriculture travaille sur ce projet depuis 2005. En général, un arbre khejari prend 10-12 ans pour donner friuts (Sangari). Or, par la nouvelle technologie une Kejari peut être entièrement développé en 3 ans jusqu'à 5 pieds et donnent des fruits et d'engraissement pour les animaux.    
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